
چند س�الي اس�ت كه بهاي جهان�ي غذا در 
حال كاهش اس�ت، ول�ي در ايران ب�ه دليل 
سوء سياس�ت ها و تدابي�ر و مديريت ه�ا اثر 
ارزاني غذا در ب�ازار جهاني به ب�ازار داخلی  
نمي رس�د. س�ازمان خواروبار و كش�اورزي 
ملل متح�د )فائو( اعلام ك�رد قيمت جهاني 
موادغذاي�ي در نوامبر به پايين ترين س�طح 
در بيش از دو س�ال گذش�ته رس�يده است. 
به گزارش ايس��نا، ش��اخص قيمت غذاي فائو 
كه تغييرات ماهانه س��بدي از غلات، دانه هاي 
روغن��ي، محصولات لبني، گوش��ت و ش��كر را 
بررسي مي كند در نوامبر به 160/8 واحد رسيد 
كه در مقايسه با رقم بازبيني شده 162/9 واحد 
در اكتبر كمتر بود و اين شاخص در پايين ترين 
سطح از ماه مه سال 2016 قرار گرفت.  در ميان 
مواد غذايي مورد بررس��ي در ش��اخص فائو در 
نوامبر، تنها قيمت ش��كر 4/4 درصد نسبت به 

اكتبر افزايش پيدا كرد. 
شاخص قيمت غلات فائو در نوامبر 164 واحد 
بود كه 1/1 درصد در مقايسه با ماه پيش از آن 
كاهش داشت. قيمت دانه هاي روغني نيز براي 
دهمين م��اه متوالي كاهش پيدا ك��رد و با 7/6 

درصد كاهش ماهانه به پايين ترين سطح در 12 
سال اخير رسيد. 

كاهش قيمت غ��لات به دليل تأثير برداش��ت 
محصول جديد روي س��هميه ص��ادرات برنج و 
كاهش قيم��ت ذرت به دليل رقاب��ت صادراتي 

بوده اس��ت.  قيم��ت روغن پالم به دليل رش��د 
سطح ذخاير در كش��ورهاي صادركننده بزرگ 
و افت قيمت جهان��ي، كاهش قابل ملاحظه اي 

پيدا كرد. 
قيمت سويا و روغن گل آفتابگردان نيز به دليل 

فراواني عرضه در امريكا، اتحاديه اروپا و بازارهاي 
نوظهور متعدد و چش��م انداز توليد مطلوب در 

منطقه درياي سياه كاهش پيدا كرد. 
قيمت مواد لبني در نوامبر 3/3 درصد نس��بت 
به اكتبر ارزان شد كه شش��مين كاهش ماهانه 
متوال��ي بود، در حال��ي كه قيمت گوش��ت نيز 
اندك��ي كاهش ياف��ت.  فائو اعلام ك��رد: توليد 
جهاني غلات در سال زراعي 2019- 2018 به 
2/595 ميليارد تن خواهد رسيد كه در مقايسه 
با پيش بيني قبلي، اندكي كمتر بوده و همچنين 
2/4 درصد نس��بت به توليد بالاي سال گذشته 

كمتر است. 
طبق پيش بين��ي فائو، توليد جهان��ي گندم در 
سال زراعي 2019- 2018 به 725/1 ميليون 
تن خواهد رس��يد ك��ه 2/8 ميلي��ون تن كمتر 
از پيش بيني قبلي اس��ت، زي��را در برآوردها از 
برداشت امس��ال تركيه و روس��يه تجديدنظر 

شده است. 
بر اس��اس گزارش رويترز، فائو پيش بيني كرد: 
موجودي غلات جهان در پاي��ان فصل 2019، 
762 ميليون تن است كه نسبت به نوامبر بدون 

تغيير مانده است.

رئيس سازمان برنامه و بودجه اعلام كرد: در 
س�ال آينده حدود ۱۴۲ هزار ميليارد تومان 
يارانه نقدي و غيرنقدي پرداخت مي شود، اما 
استانداري ها اين اختيار را پيدا مي كنند كه 
يارانه بگيران متمول و غير نيازمند را حذف و 
منابع آن را صرف فعاليت هاي عمراني كنند. 
 به گزارش »ج��وان«، دكتر نوبخ��ت به همراه 
معاونانش در روز پنچ ش��نبه و در موعد قانوني 
ارائه لايحه ارسال بودجه به مجلس در نشستي 
خبري به تبيي��ن ابعاد بودج��ه 98 پرداخت و 
گفت: در بودجه 98، 44 ه��زار ميليارد تومان 
منابع هدفمندي نسبت به سال جاري رشد دارد 
و امس��ال حدود 98 هزار ميليارد تومان براي 
منابع و مصارف هدفمندي مصوب شده بود كه 
30 هزار ميليارد تومان آن براي پرداخت هاي 

نقدي است. 
  توزيع استاني يارانه در سال آينده

در اين نشست بحث يارانه هاي پنهان مطرح شد 
و نوبخت گفت كه يارانه هاي پنهان مورد بررسي 
قرار گرفته و شناسايي شده اس��ت و به زودي 

جزئيات آن  را اعلام خواهد كرد. 
نوبخت گفت: در بودجه س��ال آين��ده اينگونه 
برنامه ريزي ش��ده كه منابع 42 ه��زار و 500 
ميليارد توماني كه براي هدفمندي يارانه ها در 
نظر گرفته شده به صورت استاني توزيع شود؛ 
چراكه بخشداران و فرمانداران بهتر مي توانند 
اقشار مناطق خود را شناس��ايي كنند و به آنها 

يارانه نقدي بپردازند. 
وي ادامه داد: در توزيع استاني يارانه نقدي هر 
آنچه اس��تان ها بتوانند صرفه جويي كرده و به 
طور هدفمند و به اقشار نيازمند پرداخت كنند، 
مازاد آن  را مي توانند ب��راي پروژه هاي عمراني 
خود به كار بگيرند كه اين اقدامي انگيزشي براي 

آنها خواهد بود. 
  معافيت هاي مالياتي شفاف شد

نوبخت در ادامه به بحث ماليات در بودجه سال 
آينده اشاره كرد و از اقدامي در راستاي شفافيت 

در اين بخش خبر داد. 
وي گفت: در پيوس��ت هاي بودجه سال 1398 
ليس��ت تم��ام دس��تگاه هايي ك��ه از معافيت 

مالياتي برخوردارند را اعلام كرده ايم تا جامعه و 
نمايندگان مجلس بدانند چه كساني از ماليات 

معاف هستند. 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي در سال آينده 
يكي ديگر از بحث هاي پيرامون بودجه 1398 
بود كه نوبخت بار ديگر بر ثابت ماندن نرخ بنزين 
1000 توماني در سال آينده تأكيد كرد و دليل 
آن را نيز نگراني از تأثيرات رواني اصلاح قيمت ها 

عنوان كرد. 
وي گفت: دولت از اين جهت از افزايش قيمت 
بنزين نگران است كه در شرايط موجود هرگونه 
تغييري موجب دامن زدن به افزايش قيمت ها 
و تورم شود كه به فشار به اقشار جامعه منتهي 

خواهد شد. 
در عين حال وي پيش از اين به سناريو هاي در 
حال مطالعه مانند تخصيص 10 ليتر به هر نفر يا 
ميزان مشخصي به هر خانوار اشاره كرده بود كه 
در آن امكان مبادله سهميه وجود داشته باشد. 
وي در اين جلسه قول داد، اگر برخي سناريو ها 
به نتيجه برس��د و آثار تورمي نداشته و به نفع 

مردم باشد آن را اعلام كند. 
رئيس سازمان برنامه و بودجه كشور ادامه داد: 
433 هزار ميليارد تومان درآمد بودجه ناشي از 
ماليات، حقوق گمركي و... است، بنابراين براي 
پوشش هزينه ها مجبور به واگذاري دارايي هاي 
سرمايه اي و مالي هستيم كه نفت و گاز از جمله 

دارايي هاي سرمايه اي است. 
نوبخ��ت اظهار داش��ت: براي س��ال آينده 31 
هزار و 900 ميليارد توم��ان براي خريد اوراقي 
كه در سال هاي گذش��ته خريده و امسال بايد 

بازپرداخت كنيم، هزينه خواهيم كرد. 
رئيس س��ازمان برنامه و بودجه ب��ا بيان اينكه 
اوراقي را كه طي س��ال هاي گذش��ته خريديم 
صرف طرح هاي عمراني كرديم، گفت: امسال 
38 هزار و 500 ميليارد تومان اوراق فروختيم 
و س��ال آينده 32 ه��زار ميلي��ارد تومانش را 

مي خريم. 
وي افزود: ما هيچ ادعاي پول پاش��ي و پولدار و 
غني بودن نداري��م و الان تقريباً مي توان گفت 
كه تمامي دستگاه ها از بودجه خودشان ناراضي 

هستند و بايد گفت كه منابع محدود و مصارف 
نامحدود است. 

  ۷هزارميلياردتوم�ان ب�راي حمايت از 
معيشت خانوارهاي نيازمند

پورمحمدي ادامه داد: 7 ه��زار ميليارد تومان 
براي حمايت از معيش��ت خانوارهاي نيازمند، 
37 ه��زار ميليارد تومان براي حوزه س��لامت، 
15 ه��زار ميليارد تومان براي توس��عه متوازن 
منطقه و 8 هزار ميليارد تومان براي يارانه گندم 

در نظر گرفتيم. 
وي ادام��ه داد: همچنين نوس��ازي بافت هاي 
فرسوده سه برابر خواهد ش��د، به گونه اي كه از 
100 هزار واحد در سال 97 به 300 هزار واحد 

در سال 98 افزايش خواهد يافت. 
وي در خصوص بس��ته هاي جبراني و حمايتي 
اظهار داشت: ريالي از ما به التفاوت پتروشيمي ها 
را براي دولت در نظر نگرفتي��م، بلكه تمام اين 
مبلغ را براي بسته هاي حمايتي منظور كرديم. 
تاكنون يكي از بسته ها اعطا شده و تا پايان سال 

بسته ديگري اعطا خواهيم كرد. 
 بودجه اضافه ش�د، م�دارس بهانه پول 

گرفتن از خانواده ها  را نداشته باشند
بنا بر گفته نمكي، معاون امور علمي، فرهنگي 
و اجتماعي س��ازمان برنام��ه و بودجه، بودجه 
آموزش و پرورش در س��ال آين��ده 25 درصد 

رش��د، در برخي بخش ها تا 28 درصد و حتي 
در رديف هايي ت��ا 50 درصد افزايش داش��ته 
اس��ت و فكر نمي كنيم ديگر آموزش و پرورش 
كمبود بودجه داش��ته باش��د و موجب فشار بر 

خانواده ها شود. 
وي همچنين به رتبه بندي فرهنگيان اش��اره 
كرد و گفت: گرچه تاكن��ون مصوبه اي در اين 
رابطه نداشتيم، اما حدود 2000 ميليارد تومان 
براي آن در رديفي قرار داديم تا اگر در سال بعد 

اجرايي شد، بتوانيم تأمين مالي كنيم. 
  مهم ترين اعداد بودج�ه از نگاه رئيس 

سازمان برنامه و بودجه و معاونانش 
يارانه نان و خريد تضميني گندم از كشاورزان 

6145 ميليارد تومان پيش بيني شده است. 
- رشد 12 درصدي منابع بودجه

- وابستگي 27 درصدي بودجه به نفت
- تعيين فروش روزانه 1/5 ميليون بشكه نفت 

براي سال آينده به قيمت هر بشكه 54 دلار
- تعيين نرخ 5700 تومان، به عنوان نرخ تسعير 

ارز
- واريز 34 درصد از درآمدهاي نفتي دولت به 
صندوق توسعه ملي در س��ال 98 طبق برنامه 

ششم توسعه
- اختصاص 14 ميليارد دلار ارز 4200 توماني 
براي تأمين كالاهاي اساسي با هدف حمايت از 

معيشت مردم
- ثابت ماندن مبل��غ يارانه هاي نقدي خانوارها 

در سال 98
- افزايش 20 درصدي حقوق كارمندان كشوري 

و لشكري
- اختص��اص 2 ه��زار ميلي��ارد توم��ان براي 

همسان سازي حقوق بازنشستگان
- تخصيص 7 هزار ميليارد تومان براي مقابله با 

فقر مطلق و حمايت از اقشار ضعيف
- افزايش بودج��ه عمراني كش��ور از 62 هزار 

ميليارد تومان به 65 هزار ميليارد تومان
- اختصاص 35 هزار ميليارد تومان براي طرح 

تحول سلامت
- تخصيص 15 هزار ميليارد تومان براي توازن 

منطقه اي
- افزايش 20 درصدي اعتبارات مربوط به بخش 

كشاورزي
- اختصاص 8 هزارميليارد توم��ان براي يارانه 

گندم
- رشد 20 درصدي اعتبارات آب شرب

- رش��د س��ه برابري بودجه حماي��ت از طرح 
بازآفريني شهري و بازسازي 300 هزارمسكن 

فرسوده
- رشد 71 درصدي اعتبارات حمايتي از مراكز 

علم و فناوري
- تأمين يك ميليارد دلار تسهيلات تأمين مالي 

خارجي به منظور تجهيز آزمايشگاه ها
- اختص��اص 2 ه��زار ميلي��ارد توم��ان براي 

رتبه بندي معلمان
- اختصاص 43 هزارميليارد تومان به اعتبارات 
هزينه اي مدارس و آموزش و پرورش با رش��د 

28 درصدي
- اختص��اص 900 ميليارد توم��ان به مدارس 

مناطق محروم 
- رشد 84 درصدي اعتبارات محيط زيست

- رش��د 100 درص��دي بودج��ه مرب��وط به 
گردشگري

- تخصيص 31 هزار و 900 ميليارد تومان براي 
بازخريد اوراق مشاركت سال هاي قبل

- تحقق 100 درص��دي بودجه ريزي مبتني بر 
عملكرد براي دستگاه هاي ملي در بودجه سال.
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 اختیار حذف یارانه بگیران متمول
 به استانداری ها سپرده شد

نوبخ�ت: در بودجه س�ال 
آينده اينگونه برنامه ريزي 
ش�ده كه منابع ۴۲ هزار و 
۵۰۰ ميلي�ارد تومان�ي كه 
براي هدفمن�دي يارانه ها 
در نظ�ر گرفت�ه ش�ده به 
ص�ورت اس�تاني توزي�ع 
شود؛ چراكه بخشداران و 
فرمانداران بهتر مي توانند 
اقش�ار مناط�ق خ�ود را 
شناس�ايي كنند و به آنها 
ياران�ه نق�دي بپردازن�د

گزارش »جوان« از مهم ترين اعداد و ارقام بودجه از نگاه نوبخت و معاونانش 

نوبخت: قيمت حامل هاي انرژي سال آينده تغيير نمي كند

مهران ابراهيميان 
  گزارش  یک

قيمت جهاني مواد غذايي ارزان تر شد
   بازار

 وزیر كار مراقب هفت  تپه اي شدن
 بنگاه هاي تابعه وزارت كار باشد

شريعتمداري: راه اندازي كارخانه هفت تپه ۸۰ 
درصد مشكلات را حل مي كند

 در حالي كه بسياري از بنگاه هاي تابعه صندوق هاي بازنشستگي 
كشوري و همچنين سازمان تأمين اجتماعي به دليل سوء مديريت 
و خود خواهي هاي برخي از جريان ها استعداد هفت تپه اي شدن 
را دارند، وزير كار در ديدار با نمايندگان كارگران »شركت كشت و 
صنعت نيشكر هفت تپه« گفت: موضوعات اجتماعي، سياسي نبايد 
امنيتي شود و  وزارت كار، خانه تمام كارگران ايران است.   انتظار 
مي رود شريعتمداري با آنتي ويروس ش�فافيت علاوه بر صيانت 
از اش�تغال و توليد زمينه تقويت اين بخش ها را هم فراهم آورد. 
به گزارش »جوان«، »ش��فافيت « را بايد آنتي وي��روس ناكارآمدي و 
ورشكستگي براي بنگاه ها و شركت هاي عظيم و سرمايه موجود در 
كشور دانست، زيرا اگر نگاهي به آنچه پيش از واگذاري بنگاه كشت و 
صنعت نيشكر هفت تپه به اين بنگاه گذشته است، بيندازيم متوجه 
مي ش��ويم كه س��وء مديريتي در جريان بوده اس��ت كه در گزارشي 
مبسوط در آينده به وضعيت اين بنگاه قديمي استخوان دار خواهيم 
پرداخت. از اين رو كابينه اقتصادي دول��ت و افراد تصميم گير در اين 
حوزه به وي��ژه وزراي كار و اقتصاد و صنعت و كش��اورزي كه حجم 
عظيمي از بنگاه ها را در مجموعه هاي تابعه خود دارند، بايد بدانند كه 
امروز بيش از هر زمان ديگري بايد از آنتي ويروس شفافيت براي بهبود 

عملكرد و به اصطلاح هفت تپه اي شدن آنها استفاده كنند. 
  هزينه شفاف س�ازي از هفت تپه اي ش�دن بنگاه ها كمتر 

است
البته افراد سياسي عموماً تلاش مي كنند به مقوله شفافيت به ديده 
سياسي و جناحي بنگرند و بگويند اگر وضعيت بنگاه را شفاف كنيم با 
هجمه عظيمي از انتقادها روبه رو مي شويم. د ر واكنش به اين ديدگاه و 
تصور بايد گفت بي شك هزينه رؤيارويي با انتقادهاي ناشي از شفافيت 
از هفت تپه اي شدن بنگاه ها كمتر است و اساساً طبق قانون بخش هاي 
عمومي و دولتي موظف به شفاف سازي و گزارش دهي هستند و بايد 
بدانند كه هزينه س��وء مديريت در بخش سياستگذاري و بنگاه داري 
را سال هاس��ت كه بخش هاي انتظامي، امنيتي و قضايي با بودجه و 

امكانات اندك پرداخت مي كنند و تداوم اين روند صحيح نيست. 
 وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي روز گذش��ته در ديدار با نمايندگان 
كارگران »شركت كش��ت و صنعت نيش��كر هفت تپه« كه در محل 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي برگزار ش��د، تأكيد كرد: هر فردي 
كه در ايران اسلامي به فكر خون ش��هدا، پايداري جمهوري اسلامي 
و خادم اين ملت است بايد صيانت از اش��تغال موجود را اولين هدف 

خود بداند. 
محمد شريعتمداري در اين ديدار در شرايطي كه برخي از نمايندگان 
مجلس و معاونانش وي را همراهي مي كردند، پس از شنيدن سخنان 
و خواسته هاي كارگران شركت كشت و صنعت نيشكر هفت تپه تأكيد 
كرد: مجموعه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي خانه و متعلق به همه 

كارگران ايران و تمام تلاش ما صيانت از اشتغال موجود است. 
 وي اضافه كرد: هر كسي كه در مقابل صيانت اشتغال موجود مي ايستد، 
از ما نيس��ت و حفاظت و صيانت از مش��اغل موجود براي افرادي كه 
نان آوران خانه هايشان هستند، امري ضروري است و وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي به دنبال تثبيت و صيانت از اشتغال موجود حتي 
در شرايط تحريم است.   وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي تصريح كرد: 
رعايت حقوق همه كارگران و سه جانبه گرايي بر عهده ماست و حتماً 
به موضوعات دولتي و سياست هاي اقتصادي توجه ويژه داريم، اما يكي 
از مهم ترين وظايف ما نظارت بر اجراي قانون كار و صيانت از حقوق 
كار و كارگراست، در اين زمينه شوراي حل اختلاف و رسيدگي براي 
صيانت از كارگران وجود دارد؛ چراكه كارگران پناهي جز اين موارد 
ندارند.   شريعتمداري افزود: تكيه ما در انجام اين امور تكيه بر شركاي 
اجتماعي مانند مجموعه ها و تشكل هاي كارگري در سراسر كشور، 
ش��وراهاي اس��لامي، انجمن هاي صنفي، مجموعه ها و سازمان هاي 
مردم نهاد و... اس��ت.   وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي ياد آور شد: ما 
مكلف هستيم مستقيماً از طريق شركاي اجتماعي از حقوق مردم و 
كار صيانت كنيم. اولاً طرح طبقه بندي مش��اغل حق كارگراست كه 
بايد حل شود و براي اجراي آن نيز هيچ بهانه اي پذيرفته نيست. بايد 
انجمن هاي صنفي كارگران شركت كشت و صنعت نيشكر هفته تپه 
با ظرفيت هاي قانوني موجود تشكيل شود و طرح طبقه بندي بدون 

ضرورت وجود  شوراي اسلامي كار  ايجاد شوند. 
   مطالبات حقوق كارگران همه داراي قانون است 

شريعتمداري تصريح كرد: بنده هم حامي كارفرما براي آوردن سرمايه 
در گردش براي اداره كارخانه هستم، از طرف ديگر هم حامي كارگر 

هستم كه همه حقوق معوقه اش پرداخت شود. 
شريعتمداري گفت: نمي ش��ود كارگران مجاني كار كنند. هر فردي 
هفت روز حقوق نگيرد، عصباني مي شود. حداقل بايد به اين كارگران 
گفته شود ما حقوق ش��ما را به رسميت مي شناس��يم و اكنون توان 
پرداخت نداريم و فعلًا با ما همكاري كنيد، اگر ش��ما اين س��خن را 
بگوييد كارگران با شما همراهي مي كنند و سفره هاي نداشته خود را 

نيز به روي شما مي گشايند. 
  قلدري كردن كار صحيحي نيست

 وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي ادامه داد: قلدري كردن براي كارگر و 
گفتن اينكه تو كار نكرده اي و ما حق تو را نمي دهيم، درست نيست و 
بايد از نيروي كار صيانت كنيم.  شريعتمداري تأكيد كرد: موضوعات 
اجتماعي، سياس��ي نبايد تبديل به موضوعات امنيتي شود. يكي از 
زيباترين جملاتي كه از كارگران هفت تپه شنيدم اين بود كه كارگران 
به دنبال اين بودند كه كارگاهشان راه بيفتد و اين خود 80 درصد كار 

را پيش مي برد. 
  در انتظار انقلاب كارآمدي در وزارت كار هستيم 

در ادامه بايد گفت هر چن��د وزير كار اخيراً س��كان اين مجموعه را 
در اختيار گرفته اس��ت و با دس��تور انقلابي خود براي شفاف سازي 
در هيئت مديره ها صدها ش��ركت ذيل صندوق هاي بازنشستگي و 
درماني تابعه اش و وعده انتش��ار معاملات در شركت ها و ممانعت از 
فعاليت يك فرد در چند هيئت مديره ها خود را حامي و علاقه مند به 
حوزه كارآمدي و اطلاع رس��اني و برخورد با مفاسد و سوءمديريت ها 
معرفي كرد، اما بايد توجه داشت كه مجموعه هاي تابعه سازمان تأمين 
اجتماعي و به ويژه صندوق بازنشستگي كشوري وضعيت وخيمي را 
تجربه مي كنند و بايد شريعتمداري در كنار برطرف كردن مشكلات 
بنگاه كشت و صنعت هفت تپه از هفت تپه اي شدن بنگاه هاي تابعه اش 

نيز ممانعت كند. 
   هزينه س�وءمديريت ها در بخش اقتصاد را بخش امنيت و 

قضايي مي دهد 
در بعد كلان بايد توجه داشت مديراني كه با سوء مديريت خود زمينه 
تعطيلي يا كاهش ضرفيت توليد اش��تغال و ورشكستگي بنگاه ها را 
فراهم مي آورند در واقع از حوزه اقتص��اد براي حوزه امنيت و قضايي 
هزينه تراش��ي مي كنند. از اين رو با آنتي ويروس شفافيت بايد عرصه 
را براي هر گون��ه ناكارآمدي در بخش اقتصاد تن��گ كرد و به جرئت 
مي توان مدعي شد كه ايران در ش��رايط كنوني و تحريم نيز توانايي 
تقويت توليد ملي، اشتغال و از بين بردن بيكاري و فقر را دارد؛ منتها 
بايد به هجمه ه��اي انتقادي كه بع��د از شفاف س��ازي در بنگاه هاي 
اقتصادي به راه خواهد افتاد تن داد و اين مرحله بخشي از دستيابي 

به پيشرفت است. 

 ذینفعان نهایي قاچاق كالا و ارز
 شناسایي شوند

خجسته: قاچاقچيان پوشاك 36۰هزار كارگر نساجي و 
پوشاك كشور را بيكار و خانه نشين كردند 

در حوزه قاچاق كالا و ارز هيچگاه دانه درشت ها و ذينفعان نهايي 
اين تجارت پر س�ود شناس�ايي و دس�تگير نش�ده اند. از همين 
رو امروز به جايي رس�يده ايم ك�ه يك نماينده پيگي�ر و مطلع در 
ح�وزه قاچ�اق كالا و ارز مي گويد قاچاقچيان پوش�اك ب�ا تباني، 
از گم�ركات كالاي خ�ود را وارد كش�ور مي كنن�د و تاكنون 36۰ 
هزار كارگر نس�اجي و پوش�اك را بي�كار و خانه نش�ين كرده اند. 
عضو كميسيون اصل 90 مجلس با بيان اينكه با قاچاق گسترده پوشاك 
به كشور 360 هزار كارگر نساجي و پوشاك بيكار شده اند، گفت: قاچاق 
رسمي پوشاك از مبادي قانوني كشور از طريق سامانه جامع گمرك، با 

اظهار خلاف واقع و جعل اسناد صورت مي گيرد. 
امير خجسته در برنامه گفت وگوي ويژه خبري شبكه دو سيما افزود: 
تباني با برخي مسئولان و افراد تأثيرگذار از جمله عوامل پوشاك قاچاق 
به كشور است.  بهرام شهرياري، نايب رئيس اتحاديه توليد و صادرات 
نساجي و پوشاك نيز در اين برنامه گفت: حجم مصرف پوشاك در كشور 
سالانه 8 ميليارد دلار اس��ت كه 2/5 ميليارد دلار آن به صورت قاچاق 
وارد كشور مي شود و تنها 60 ميليون دلار پوشاك به صورت قانوني به 
كشور وارد مي شود.  وي افزود: به علت قاچاق گسترده، نيمي از ظرفيت 
توليد پوشاك فعال است.  مدير كل نظارت بر مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
هم در اين برنامه گفت: از 44 هزار و 108 فقره پرونده تشكيل شده در 
شعب تعزيرات حكومتي 4 هزار و 432 فقره مرتبط با پوشاك قاچاق 
است.  سيدعبدالمجيد اجتهادي افزود: 74 درصد پرونده هاي تشكيل 
شده زير 10 ميليون تومان ارزش دارند و اين نشان مي دهد كه بايد با 
دانه درشت ها برخورد كرد.  وي گفت: معتقديم مقابله فيزيكي با پديده 
قاچاق به تنهايي جوابگو نيس��ت. در رس��يدگي به پرونده هاي قاچاق 

هيچگونه چشم پوشي نخواهيم كرد. 
 
سكونت ۷۷ درصد تهراني ها در خانه هاي زير ۱۰۰متر

 ساخت و ساز در مسیری متفاوت 
از تقاضای واقعی!

در ش�رايطي ك�ه ۷۷ درص�د م�ردم ته�ران در خانه ه�اي 
كمت�ر از ۱۰۰ مت�ر مرب�ع زندگ�ي مي كنن�د، ميانگي�ن مت�راژ 
واحده�ا در پروانه ه�اي ص�ادره همچنان ب�الاي ۱۰۰ متر اس�ت. 
به گزارش ايسنا، بازار مسكن شهر تهران به دليل سوددهي بالا در بخش 
مسكن لوكس و نيمه لوكس كه طي دهه هاي گذش��ته وجود داشته با 
تناقضاتي مواجه شده كه هنوز لاينحل باقي مانده است؛ به طوري كه با 
وجود 490 هزار واحد مسكوني خالي در شهر تهران، همچنان روند توليد 
مسكن تناس��بي با الگوي مصرف ندارد.  مهدي روانشادنيا، كارشناس 
اقتصاد مسكن با بيان اينكه در شهر تهران تقاضا براي واحدهاي كوچك و 
عرضه در واحدهاي بزرگ انجام مي شود، گفت: 23 درصد مردم تهران در 
خانه هاي بالاي 100 متر مربع و 77 متر در خانه هاي كوچك تر زندگي 
مي كنند، اما همچنان ميانگين متراژ واحدها در پروانه هاي صادره، بالاي 
100 متر مربع اس��ت.  وي افزود: تقاضا براي واحدهاي كوچك و عرضه 
واحدهاي بزرگ، منجر به گراني ش��ديد و كمبود واحدهاي كوچك از 
يك طرف و حدود 500 هزار واحد خالي در اس��تان تهران ش��ده است.  
به گفته روانش��ادنيا، يكي از راهكارها تغيير الگوي س��اخت متناسب با 
تقاضاي مصرف كننده واقعي اس��ت. همچنين بانك ها، ش��هرداري ها، 
وزارت راه و شهرسازي، سازمان نظام مهندسي ساختمان و انجمن ها و 
تشكل هاي حرفه اي، شرايط ساخت واحدهاي كوچك متراژ را تسهيل 
كنند.  همچنين كارشناسان معتقدند: عدم توازن بين عرضه و تقاضا به 
ويژه در شهرهاي بزرگ باعث شده تا فايل هاي اجاره كاهش يابد و در اين 
شرايط كه تقاضا از عرضه پيشي گرفته، مسكن گران مي شود. از سوي 
ديگر كاهش نرخ سود بانكي در اواسط سال 96 باعث شد تا نرخ اجاره بها 
افزايش قابل ملاحظه اي پيدا كند. در ادامه نرخ ارز نيز افزايش پيدا كرد كه 

تأثير خود را در افزايش قيمت و اجاره بهاي مسكن نشان داد. 

مقام مسئول كارگري مطرح كرد
 خصوصي سازي

 سوء استفاده از اعتبار بنگاه نیست
يك مقام مس�ئول كارگري بر ضرورت شناسايي صلاحيت مديران 
و ارزش واقع�ي بنگاه هاي اقتص�ادي پيش از واگ�ذاري تأكيد كرد. 
فتح الله بي��ات در گفت وگو با ايس��نا، اهليت را ش��رط اول واگذاري بنگاه 
اقتصادي به بخش خصوصي دانست و گفت: اهليت افراد قبل از واگذاري ها 
بايد محرز شود و به افرادي كه توانايي اداره بنگاه اقتصادي را ندارند و فاقد 
هرگونه تجربه و سابقه كار در اين زمينه هستند، واگذاري صورت نگيرد.  
وي در ارزيابي دليل عدم بهره وري بنگاه ها و شركت هايي همچون هفت تپه 
و مش��كلاتي كه براي كارگ��ران آن رخ مي دهد، گفت: خصوصي س��ازي 
ب��ا خصولتي س��ازي ف��رق دارد. متأس��فانه در س��ال هاي اخير به اس��م 
خصوصي سازي بسياري از بنگاه ها به افراد ناكارآمد و فاقد صلاحيت سپرده 
شد و مشكلات عديده اي را براي بنگاه ها، دولت و كارگران آن به وجود آورد.  
رئيس اتحاديه كارگران قراردادي و پيمان��ي تصريح كرد: معني واگذاري 
يك بنگاه به بخش خصوصي اين نيست كه افراد با رانت شركت بزرگي را با 
نيروهاي كارش در اختيار بگيرند و با حداقل پرداختي از آن سوء استفاده 
كنند.  به اعتقاد بيات، عده اي از شركت هايي كه به بخش خصوصي واگذار 
مي شوند با هدف سوء اس��تفاده از منابع و اعتبار شركت يا گرفتن وام هاي 
كلان، بنگاه و كارگران را به وضع امروز مي رسانند و بعد از زير بار مسئوليت 
ش��انه خالي مي كنند.  وي گفت: چرا بايد از كارگ��ران چنين بنگاه هايي 
بخواهيم براي مطالبات عقب  افتاده خود سكوت كنند و از خانواده هايشان 
بخواهند هشت ماه حقوق نگرفتن را تحمل كنند؟ پس كارگران مطالبات 
صنفي و بي كفايتي مديران كارخانه را چگونه به گوش مسئولان برسانند؟ 
اين مقام مسئول كارگري در پايان با بيان اينكه در بحث خصوصي سازي 
نبايد واسپاري شود، افزود: وزارت كار و وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
قبال شركتي كه واگذار مي شود، كسي كه آن را خريداري مي كند و ارزش 
واقعي آن مسئوليت دارد و قبل از هر گونه واگذاري اهليت مديران را بايد 
شناسايي و بهره وري و سودآوري آن را بررسي كند.  به گزارش ايسنا، يكي 
از پرحاشيه ترين و دردسرس��ازترين ش��ركت هاي ايران در دو دهه اخير 
شركت كشت و صنعت نيشكر هفت تپه بوده است. وجود بحران هاي ناشي 
از مديريت ناصحيح و در پي آن اعتراضات كارگري در رسيدگي نكردن به 
مطالبات كارگران و انباشت حقوق معوق، اين شركت را در سال هاي گذشته 
با مشكلات عديده مواجه كرده اس��ت. در چند روز اخير با تصميم اعضاي 
هيئت مديره، مديريت اين ش��ركت تغيير كرد و مديرعامل جديد نيشكر 

هفت تپه به كارگران معرفي شد. 

هادی غلامحسينی


